
Eihnnyt 
Nöhrer Árpád 
elvtárs 

A Magyar Szocialista Mun-
káspá r t Központi Bizottsága, 
a Központi Ellenőrző Bizott-
ság. a Szakszervezetek Or-
szágos Tanácsa, az Élelme-
aésipari Dolgozók Szakszer-
vezete mély megrendüléssel 

A szegedi járásban 

Csökken a továbbtanulók 
száma 

Csökken a szegedi j á rás Bizottságának osztályvezető- számolnunk, ame ly elsősor-
ál ta lános iskoláiból tovább- helyettese, va lamin t megje- ban a munkás -pa rasz t szár-

lent dr. Koncz János. a mazású f ia talok tovább tanu-
Csongrád megyei pár tbizot t - lását akadályozza, 

tendőben a végzettek 18,6 ság osztályvezetője. Dr. Áb- p^ egyj^ ü y e n akadály , 
százaléka t anu l t tovább rahám Antalnak, a járási hogy kevés a kollégiumi fé-

tanács vb elnökhelyet tesé- röhelyek száma. ' illetőleg, 

tanuló f iatalok száma. Amíg 
például az 1962—63-as esz 

gimnáziumokban, ez a szám 
tuda t j a , hogy Nöhrer Árpád I 1968—69-re fokozatosan 5.7 nek megnyi tója u tán Szabó h o g y a szegedi középiskolás 

1 százalékra csökkent. Ebből Lajos, a járási pártbizottság kollégiumokba járási d iák 
az 5,7 százalékból 70—75 osztályvezetője részletesen gyakorlat i lag nem ju tha t be. 

elvtárs, a pár t és a magyar 
for rada lmi munkásmozgalom , százalék 
régi. hűséges harcosa, az 
MSZMP Központi Ellenőrző 
Bizot tságának tagja , az Élel-
mezésipari Dolgozók Szak-
szervezetének elnöke hosszan 
tartó, súlyos betegség követ-
keztében f eb ruá r 24-én h a j -
na lban elhunyt . 

Nöhrer Árpád e lvtárs te-
metése f eb ruá r 28-án. szom-

fizikai dolgozo elemezte a fizikai dolgozók továbbá, hogv a lakosság 50 
gyereke, s ez az a r á n y ön- gyerekei tanulásának és to- százaléka még mindig ta-
magában n e m lenne rossz, vább tanu lásának a helyzetét, nyán él s bár az utóbbi 
Ha azonban abszolút szá- s ismertet te a fe ladatokat . A években 16 tanyai iskola 

- — - re fe rá tumot vita követte. s zűn. t meg. o körzetesítés 
A beszamolo egyebek kö- e l é f } i a s s ú , s n e m is vá rha tó 

zott fe lvetet te a kérdést , ugrásszerű javulás További 
hogy a csökkenés valódi oka akadály , hogv a közös gaz-
nem a származás szerinti daságok nem ' kis része gyen-

mokban nézzük, ez a száza-
lékszám mindössze 60—70 
tanulót jelent, s ez m á r na-
gyon kevés. 

E csökkenés okainak meg-
vizsgálására és a tennivalók kategorizálás megszünte té-
megbeszélésére járási műve-
lődési értekezletre h ívta ösz-
sze tegnap délelőtt az 

haton 14 órakor lesz a Mező I M S Z M P szegedi járási bi-
I m r e úti (Kerepesi) t emető 
munkásmozga lmi pan theon-
jában . • 

A családtagok, harcos tár -
sak és bará tok a rava ta lná l 
13.30 órától r ó h a t j á k le ke-
gyeletüket . 

se-e? Az okok nagyon sokré-
tűek, S nincs igazuk azok-
nak. akik ebben keresik a 
magyarázatot . Noha igen so-

zottsága és a járási tanács kat te t tünk okta tásunk fe j -
I végreha j tó bizottsága a t a - lesztéséért, többek között j a -
I nács Széchenyi téri székhá- ví tot tuk a szaktanár-e l lá to t t -

zába a já rás iskoláinak ságot, csökkentet tük az is-
igazgatóit. oktatásügyi, m ű -
velődésügyi szakemberei t . A 

ge termelési adot tságú és 
nem tudnak jelentékenyen 
segiteni a f ia ta loknak. Nem 
lebecsülendő az az akadály 
sem. ami t sok család fel-
fogása jelent. Gát ló körü l -
mény. hogy a f ia talok ke-
vésnek tartják az é r temisé-
giek induló fizetését. 

Mindezek és egyéb hason-
kolák közötti sz ínvonalkü-

. _ lönbséget. úgynevezett diák 
tanácskozáson részt vet t és szociális a lapot létesí tet tünk, l o o k o k k ovetkez tében a to 

vábbtanulás a szakmunkás-
képzés felé tolódott el. I t t 

felszólalt dr. Kurucz Már - jó néhány olyan gátló körül-
ton. az MSZMP Központi ménnye l kell még jelenleg 

Útfelújításokra négymillió forint 
Tanácsülés a II. kerületben 

Szeged II. kerüle t i tanácsa 
t egnap a z MSZMP felsővá-
rosi szervezetének helyiségé-
ben ülést' tar to t t . A tanács-
ülés az 1970. évi költségve-
tési t e rve t és az 1969. évi 
költségvetési és fejlesztési 
terv zárszámadását v i ta t ta 
meg. 

Az idei gazdasági év re lé-
nyegében a tavalyihoz ha -
sonló összeg áll rendelkezés-
re. A tervezet t bevételek és 
kiadások valamivel megha -
l ad ják a 19 millió for intot 
(ebből az á l lami támogatás 
összege több m i n t 13 millió). 
Többek között a Gém és a 
Róna utca járdaépí tését , a 
kerü le t forgalomszabályozó 
táb lá inak karban ta r tasá t . a 
közvilágítás fejlesztését. a 
hiányzó utcanévtáblák pót lá-
sát . a rendezéshez szükséges 
te rvek és dokumentációk el-
készítését tervezik ebből az 

összegből. A tervezet t k iadá-
sok emel le t t magukba foglal-
ják a bölcsődék, óvodák és 
iskolák, az egészségügyi há-
lózat és más területek f e n n -
tartási-fej lesztési költségeit. 
Az ú t fe lú j í tások összege 4.2 
millió forint . 

Az 1970. évi költségvetési 
te rv v i t á j ában Solymosi La-
jos. Iglói Ferenc. Szaszkó 
István. Nagy József és Daró-
czi I s tvánné szólalt fel. A 
felszólalók fe lh ívták az ille-
tékesek f igyelmét a megren-
del t és kif izetet t m u n k á k (pl. 
az u tcák takar í tása és mosa-
tása) szigorúbb ellenőrzésére, 
a hóel takar í tás elégtelensé-
gére. áz utcai szemétgyűj tők 
rongálására . Fela jánlot ták , 
hogy a Róna utcai já rdaépí -
tésnél a régi kövezetet t á r -
sadalmi munkában felszedik. 

Az 1969. évi költségvetési 
és feilesztési terv v i t á jában 

felszólalt Solymosi Lajos. 
Gombai Mihály. Ha jna l 
László. 

A vita u t án a tanácsülés 
az 1970. évi költségvetést és 
az 1969. évi zárszámadási je-
lentéseket egyhangúan elfo-
gadta . 

Ezután dr. Kerepesi József 
bejelentése következett , 
melynek a lapián a t anács a 
feilesztési a lapra vonatkozó 
1965-ös rendele té t — amely 
mo6t j á r t le — egy évvel 
meghosszabbítot ta . 

A tanácsülés végén inter-
pellációk hangzottak el. Soly-
mosi Lajos. Soós Károlyné, 
Czirok Józsefné és Sípos Jó -
zsef többek között a veszé-
lyeztetett helyzetben levő 
gyermekek- kérdését vetet ték 
fel. A fe lmerülő kérdésekre 
Pántva József vb-elnök és 
mások válaszoltak. 

Üj orvosi 
Tegnap délelőtt ünnepélyes 

kere tek között ad t ák á t r en -
deltetésének a Kender fonó és 
Szövőipari Vállalat ú jszege-
di. központi gyárában n e m -
régen felépítet t orvosi r en -
delőt. Az ünnepségen részt 
vet t és megtekin te t te az ú j 
lé tes í tményt dr. Biczó 
György, a Szeged m. j. vá-
rosi tanács v b elnöke, va la -
m i n t több társadalmi , egész-
ségügyi szervezet és ipar -
vál la la t képviselője is. A 
megje lentek előtt Tóth 
László. a KSZV vezérigazga-
tó ja i smerte t te az üzemorvo-
si rendelő felépítésének tör-
ténetét . 

A nagy t radícióval és né-
pes munkásgárdáva l r ende l -
kező vál la la tnak eddig n e m 
volt megfelelő egészségügyi 
intézménye. Egy elavult , s 
mindössze 61 négyzetméter 
a lapterü le tű épületben, né-
hány szük szobában lá t ták 
el a dolgozókat Az ú j ren-
delőt a gvár ha jdan i tűzol-
tó lak tanyájából és ú j 
épüle tszárny felépítésével 
a lak í to t ták ki 334 négyzet-
mé te r a lapterü le ten . 29 he-
lyiséggel. A gyári rendelő-
ben helyet kapot t az üzem- s é g Szeretnék mie lőbb meg- tásá t biztosí t ják. Képünkön : 

teremteni egy audiológiai 

emelkedöek a számok, de 
s a j n o s a f ia ta lok nem a 
mezőgazdasági szakmák ta-
nu lásá ra jelentkeznek, min t 
a já rás helyzetéből, adot t sá-
gaiból természetes lenne, 
hanem ipari s zakmáka t vá -
lasztanak Ez a tovább tanu-
lás másik nagy gondja . 

A fe lada toka t elemezve 
megál lapí to t ta a tanácsko-
zás. hogy gyors vál tozásra 
nincs lehetőség. Az egészség-
telenül fe lduzzadt osztálylét-
számok csökkentése t an te r -
mek építését követeli meg. 
26 olyan iskolája van a já-
rásnak. amelvben még nincs 
villany, mindössze há rom 
községben van még diákot t -
hon. minden ha rmad ik diák 
osztatlan vagy részben osz-
tott iskolában tanul , külön-
féle okok mia t t egyre ne-
hezebb a t anyákra pedagó-
gust kapn i ; mindez anyagi 
probléma. Megoldása idői 
kíván. 

Közös erőfeszítéssel azon-
ban sokat j av í tha tunk a je-
lenlegi helyzeten. Politikai, 
nevelési és anyagi problé-
mák együttes megoldásáról 
van szó. A pár tszervezetek-
nek ha tékonyabban kell fog-
lalkozniok ezekkel a ké rdé-
sekkel. Egyebek között a r r a 
kell öszötönözniök a t aná -
csokat. termelőszövetkezete-
ket. hogy segítsenek az anya -
gi p roblémák megoldásában, 
a tárgyi fel tételek jav í tá -
sában. A pedagógusok leg-
főbb feladata , hogy egyetlen 
tehetséges munkás -parasz t 
származású gyereket se 
hagy janak elkallódni. Min-
den tehetséges gyereknek to-
v á b b kell tanulnia , függet le-
nül a származástól . Tekin t -
ve azonban, hogy az elkal-
lódás veszedelme — az is-
mer te te t t okok mia t t — leg-
jobban a munkás -parasz t 
származású f ia ta lokat fenye-
geti. itt van szükség a leg-
nagyobb segítségre. 

Tisztesség 
és nyereség 
Hömpölyög a tömeg az üzletben. Nézegetik a leg-

ú j a b b á r u k a t és méricskél ik az árakat , viszonyíta-
nak ehhez-ahhoz. Egy megjegyzés: „Ennyiér t? Ez 

n e m valami tisztességes dolog." A megjegyzést sokféle-
képpen é r the t jük . Bizonyos árufé leségek á r a magas az 
én f izetésemhez képest , vagy úgy is. hogy bizonyos á r u -
féleség á r a magas ahhoz az erőkifej téshez, ahhoz a t á r -
sadalmi lag e l i smer t rá ford í táshoz képest, amenny i t bele-
öltek. Persze azt is lehet mondani , hogy ke t tőn ál l a vá-
sár, kérhe tnek bá rmenny i t egy cikkért , nem kötelező 
megadni. Csakhogy n e m ilyen egyszerű a kérdés. Sőt az 
előbb eml í te t t megjegyzés ilyen, vagy olyan fogalmazás-
ban egyre gyak rabban elhangzik. Vannak, ak ik az igaz-
ságszolgáltatást emlegetik, hogy von ja felelősségre, b ü n -
tesse meg a gazdálkodó ' szerveket is. ha nagyobb hasz-
not vágnak zsebre, mint amekkorá t a tisztesség megenged. 

Ez a l ighanem még bonyolultabb, m i n t valamely egye-
di á r u á rának a megítélése. Meddig tisztességes és mettől 
tisztességtelen a val lalatok nyeresége? Hol a ha tár , mikor 
k iá l tha tunk a b í r áknak? S a b í rák mire h iva tkozzanak? 
Milyen definícióra, mely p a r a g r a f u s r a ? Ha lenne ilyen, 
könnyű volna a döntés, de nincsen jogi fo rmula a vál la-
lati gazdálkodás nyereségösszegének megítélésében. Pon -
tos ha tá rvona la t ba josan lehetne meghúzni . Előfordulhat , 
hogy az ötszörös á r tisztessegesnek fogadha tó el. de el-
képzelhető, hogy a 20 százalékos haszon nem az. Akkor 
mit okoskodunk? Meditálgatni mégiscsak lehet, s é rde-
mes is ebben a gondolatmenetben. Ha nincs jogi definí-
ció, amely reagál az eseményekre, a k k o r előtérbe kerül 
valami más „műszer", jelzőberendezés, amely átveszi ezt 
a szerepet, feladatot . I lyen berendezéssel minden ember 
rendelkezik, s megítélését a közerkölcs i rányí t ja . 

Sok példát lehetne felsorakoztatni . Többek között fi 
szegedi j á rás terüle tén több község tanácsától a Szegedi 
Ingat lankezelő Vállalat kéményseprő részlege beha j to t t a 
a seprési d í j aka t anélkül , hogy azér t bá rmi m u n k á t vé-
geztek volna. A jogtalan nyereség elvonása é rdekében az 
ügyészségi szervek megindí to t ták a hivatalos e l járás t . 
Gyakran találkozni olyan esetekkel, amikor a számlák 
kiál l í tásakor vastagon fog a vál la la tok ceruzája . Ha rek-
lamálnak, l egfe l jebb engednek a végösszegből, min t a 
r a j t akapo t t pincér. Persze az ilyen esetek egyérte lműek. 
Igazságot lehet tenni, vissza lehet követelni a pénzt. De 
mi a helyzet abban az esetben, amikor a lóláb nem lóg 
ki. de mégsem t a r t j u k tisztességesnek a nyereséget. Van-
nak ugyan pontosan körül í r t szabályok a nyereséget i l-
le tően: a nyereség az á r u ára és az á ru önköltsége közötti 
különbözet — egyszerűen fogalmazva. Pontosabban: a 
nyereség a vállalati gazdasági tevékenység eredményének 
egyik legfontosabb kifejezője, amely összefoglalóan t ük -
rözi a vál lalat i r á ford í tásoka t és eredményeket . 

A nyereség nagybn érzékeny a költségelemek a laku-
lására. Ka az anyagjel legű kiadások mérséklődnek, a nye-
reség növekszik. Akkor is j av í tha tó a nyereség, na a vál-
lalatok ha tékonyabban haszná l ják ki a rendelkezésükre 
álló eszközöket, épületeket , gépeket, egyszóval az állóesz-
közöket, de a forgóeszközökre ugyanígy érvényes a tétel. 
Fordí tot t a helyzet, csökken a nyereség, ha a gazdálkodó 
szervek az e lőbbiekben gyengén szerepelnek. Sorolha t -
nánk tovább: különösen emlí tésre mél tó az é lőmunkával 
való gazdálkodás, mivel befolyásolja a fa j lagos bérköl tsé-
get és mérsékl i az i l le tményadót . tehát nagyobb lehet a 
nyereség a r á n y a a bérekhez. Könnyű belátni, hogv a nye-
reség a laku lásában a tevékenység tel jes köre jól k i fe je-
ződik. s éppen ezért a l ega lka lmasabb ar ra . hogv a vál-
lalati érdekeltségi rendszer mércé j e legyen. S ennél a ki-
jelentésnél é rdemes időzni. 

Mérce sízerepén k á r lenne vitatkozni, hiszen jobbat 
al igha lehetne kitalálni. Érdemes azonban elgondolkodni 
a megszerzés módozatain. Lapunk vasárnapi számában 
egy in t e r jú t közöltünk, a pénzügyi szakember mondta el 
vélemenyét a nyereségről. Bizony n e m is egy vál la la t 
olyan mér tékű nyereséget szerzett, amelyből könnyű szív-
vel mil l iókat tud tak más „ rovatba" á tmenteni . S mi tör té-
nik ilyen ese tben? Károsodás ér mindenki t . Közvet lenül 
a vál lalat dolgozóit is, hiszen kevesebb a kiosztható ösz-
szeg. de közvetve másokat is — köztük megint az ér in te t t 
vál lalatok munkása i t is — iner t az a nyereségtöbblet va-
lahol az á r a k b a n kulminál . 

D • van ennek a nyereségszerzésnek még egv oldala. 
Vajon jól cselekszik-e az a vállalat , amelv tú l lép 
a tisztesség h a t á r é n ? Nem! A szorult helyzetet 

ki lehet ugyan használni, csak az a kérdés, hogv meddig? 
A jó hír . amely ar ró l győzi meg a vevőket, hogy az el-
adópar tne r kor rek t a nyereség megszerzésében is. leg-
a l ább annyi t ér, min t a leg jobb márkajelzés , amely a t e r - ' 
mék minőségéér t szavatol. K á r volna a jó hírér t , hiszen 
ho lnap is n a p lesz, amikor visszaüthet a falánkság, s 
nehéz lesz megszerezni a tisztes hasznot is. 

Gazdagh István 

Növelik 

a cementgyártást 
Az Építésügyi és Város- t e rme lőkapac i t á s megte rem-

fejlesztési Minisztér ium mi-
niszteri ér tekezlete kedden 
megtárgyal ta a cement ipar i 

tésére is. A minisz té r ium 
még az idén k íván ja a kor-
mány elé ter jeszteni a ce-

a Gellérthegyen 

bőrgyógyászati. nőgyógyá-

Somogyi Károlyne felvétele 

Az új rendelőben két-há-
szati és reumatológiai szak- romezer gyári dolgozó és 
rendelő, két fekte tő helyi- nyugdí jas egészségügyi el lá-

Kedden délelőtt a Gel lé r t -
hegyen ünnepélyes külsősé-
gek között, katonai t isztelet-

kapaci tás gyorsütemű bőví- ment termelés i kapaci tás bő- a d á s s a l levonták a magvar 
téséröl e lőter jeszte t t tanul - ví tésére vonatkozó javasla- nemzeti lobogót és a n e m -
mány t és javaslatot . A ko-
rábbi vizsgálatok és a jelen-
legi t anu lmány is egybevá-
góan megál lapí tot ta , hogy 
1975-ben 5,4—5,5 mil l ió tonna 

tait. 
Az építésügyi ágazat ve-

zetői a korábbi , jól bevál t 
gyakor la tnak megfelelően 
ezen a miniszteri ér tkezleten 

cementre lesz szüksége az js beszámol ta t ták m u n k á -
országnak. Ez a szükséglet-
számítás viszont azt is egy-

jükrő l az ÉVM egyik vál la-
la tának vezetőit. A XI. ke -

é r te lműen megmuta t t a , hogy rü le tben működő Csőszerelő-

á l ta lános és bel-

a jelenleg épülő egymillió 
tonnás Beremendi Cement-
gyár á t adása u tán elenged-
hete t lenül szükség lesz — 
még a negyedik ötéves terv-

gyagyaszaö — fogászati, vizsgáló lehetősegeit is. 
A fogorvosi rendelőben is I ben — további évi 1—1,4 
megjelentek az első betegek. I-millió tonnás ujabb cement-

ipari Vál lalat m u n k á j á t 
tékelték. (MTI) 

SZERDA. 
1970. FEBRDAR 25. 

ér-

zetközi munkásmozga lom vö-
rös zászlaját , amelyek — a 
szovjet hadsereg megalaku-
lásának 52. évforduló ja tisz-
teletére — ké t napon át 
lengtek a hazánk felszaba-
dí tásáér t vívott harcokban 
elesett szovjet hősök emlék-
m ű v e előtt. (MTI) 
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